

Human Rights Council
Forum on Minority Issues
Seventh session
Geneva, 25–26 November 2014



Kurdish Centre for
Studies and Legal Consul-
tancy

Kurdisches Zentrum für
Studien und juristische
Beratungen

Navenda kurdi
ji bo lêkolîn û rawêjkarîya
yasayî

المركز الكوردي للدراسات
والاستشارات القانونية

YASA e.V.
Postfach 7624
53076 Bonn

www.yasa-online.org

Madam Chair, Ladies and Gentlemen,

Thank you for giving me the opportunity to give this report on the situation of Kurdish people in Syria.

My name is Shadi haji. I am honored to be here today with my colleagues from the Kurdish Centre for Studies and Legal consultancies, YASA. Our organization advocates the rights of the approximately three million Syrian Kurds.

As you know, Syria is undergoing a bloody civil war between Assad's regime and its allied militias on one side and many other foreign and national armed forces from the opposition, most properly backed by regional countries on the other side. This war has turned Syria into a safe haven for international terrorist forces, which in turn have complicated the crisis in Syria, bringing any political and peaceful solution to a standstill.

Undoubtedly, minorities in Syria are the most vulnerable in this conflict, and their existence has come under a serious threat, because they are exposed to ethnic cleansing and genocide carried out by Islamist armed groups, while the Syrian regime, which has always pretended of protecting minorities, has kept silent and taken no action.

To protect themselves and their properties after the central government had withdrawn from the most cities and towns in the Kurdish region in Syria, Syrian Kurds have set up a joint self-administration, which also includes Arabs, Assyrians, Chaldeans and Turkmen. In addition to its administrative tasks in the region, which is also known as Western Kurdistan; the self-administration is protecting citizens and their families and properties from the military attacks.

The barbaric attacks perpetrated by the radical Islamic groups and by the terrorist group ISIS against Syrian Kurds in the Kurdish region in Syria, especially in Kobane, are part of an ethnic cleansing against Syrian Kurds who live in their ancestral homeland. Kurds in Syria have been subjected to mass killings, and the kidnapped Kurdish women and girl have been brutally raped and sold in slave markets. Kurdish Children and women have been beheaded by ISIS in front of their families to spread terror and fear among locals in places they aim to attack. As a result, hundreds of thousands of Syrian Kurds have been forced to flee their home to Turkey and the Kurdistan region of Iraq.

In the light of these events, we urge the international community to take a serious and responsible stance to call upon an immediate end for the systematic ethnic cleansing campaign against Kurdish people in the Kurdish region and help Kurds protect their national identity. As well, we call upon the Security Council to bear its responsibility to protect Kurdish people by taking a strong and decisive stand against these crimes, and by employing all necessary measures.

Therefore, we demand:

1. The protection of the citizens of Western Kurdistan by creating an internationally-backed safe zone, like in other areas which experienced genocide and ethnic cleansing in the last century.
2. The application of the 1948 Convention on the Prevention and Punishment of the Crime of Genocide, which ensures that perpetrators do not enjoy impunity of their gross crimes they commit, will guarantee the rights of the Kurdish victims of ethnic cleansing and genocide.
3. The reconstruction of the war-affected areas in the Kurdish region
4. Facilitate the return of displaced persons and refugees to their homes by imposing an internationally backed no-fly zone and a safe zone in Western Kurdistan region.

Finally, we urge the United Nations to take and enforce effective measures to prevent the ongoing genocide against Kurdish people, because the continuous occurrence of genocide against Kurdish people means that the international community has failed to fulfil its obligations and responsibilities to ensure the prevention and punishment of these horrible atrocities. Undoubtedly, the responsibility for preventing genocide lies with a number of actors which include regional and international organizations and civil society.

سیدیتی الرئيسية، السیدات والسادة ،

شکرا لکم علی منحي الفرصة لتقديم هذا التقرير حول وضع الشعب الكردي في سوريا .
إسمي شادي حاجي وأنا من منظمة ياسا المركز الكردي للدراسات والاستشارات القانونية.
منظمتنا مختصة في الدفاع عن حقوق الشعب الكردي في سوريا والذي يناهز تعداده الثلاثة ملايين تقريباً

ان الوضع الراهن في سوريا معروف من قبل الجميع حيث تعيش سوريا في حرب أهلية اطرافها الحكومة السورية واطراف عديدة من المعارضة والقوى المسلحة الوطنية والخارجية والمدعومة على الغالب من قبل دول اقليمية. هذه الحرب جعلت من سوريا ملاذاً آمناً للقوى الارهابية العالمية مما زاد من تعقيد الأزمة في سوريا وتوصلها الى طريق مسدود في وجه الحل السياسي الديمقراطي السلمي .

وطبعا الاقليات في سوريا هي من اضعف الحلقات في هذا الصراع ووجودها مهدد بشكل جدي في سوريا و تتعرض الى تطهير عرقي وابداء جماعية من قبل المجموعات الاسلامية وفي ظل سكوت الحكومة السورية والتي لا تهتم بمصير الاقليات في سوريا والتي طالما ادعت بانها حامية لهم.

بعد انسحاب الحكومة المركزية من اغلب مدن وبلدات الاقليم الكردي في سوريا قام الكرد بتشكيل ادارة ذاتية مشتركة من قبل المكون الكردي والعربي والكلدو اشور سرياني والتركماني وتعمل على حماية المواطنين من الهجمات العسكرية وحماية حياتهم وعائلاتهم وممتلكاتهم بالاضافة الى القيام بالمهام الادارية في الاقليم المسمى اقليم غربي كردستان وفق الإمكانيات المتاحة.

ان ما يتعرض له الشعب الكردي في اقليمه من هجمات وحشية من قبل التنظيمات الإسلامية المتطرفة وأبرزها ما يسمى بتنظيم دولة الإسلام في العراق والشام والذي يعرف باسم (داعش) الارهابي وبشكل خاص ما يشهده العالم بأسره عما يحدث في مدينة كوباني الكردية هي حملة تطهير عرقي بكل المقاييس ضد الشعب الكردي الذي يعيش على أرضه حيث الاعدامات الجماعية وعمليات اغتصاب وسبي النساء وقطع رؤوس الاطفال والنساء امام أعين ذويهم ونشر الرعب في كل المناطق التي يخططون مسبقاً لمهاجمتها ناهيك عن تهجير قسري لمئات الألاف من الكرد الى تركيا و اقليم كردستان العراق من مناطقهم وقراهم.

امام كل هذا نطالب المجتمع الدولي بوقفه جادة امام حملة التطهير العرقي الممنهج ضد الشعب الكردي في اقليمه وحماية هويته القومية في موطنهم الأصلي ونطالب مجلس الامن ان يقوم بمسؤوليته على حماية الشعب الكردي والوقوف ضد هذه الجرائم من خلال الاسراع في عرض عاجل لآليات الأمم المتحدة لذلك نطالب بـ:

* حماية مواطني إقليم غربي كردستان من خلال فرض منطقة امنة برعاية دولية على غرار ماشهدناه خلال القرن المنصرم في العديد من المناطق التي شهدت عمليات ابداء جماعية وتطهير عرقي.

*الاستناد إلى اتفاقية منع جرائم الإبادة الجماعية لعام 1948 والتي تقضي بأن تضمن الدول عدم افلات الجناة من العقاب والتي هي من المسائل الاساسية لضمان حقوق الضحايا . ويجب أن توضع هذه الاتفاقية قيد التنفيذ مستقبلاً فيما يخص الجرائم التي ترتكب بحق الشعب الكردي.

* إعادة إعمار المنطقة ودعمها مالياً وخصوصاً كوباني وسري كانيه.

* المساعدة على عودة النازحين واللاجئين إلى مناطقهم وهذه الخطوة لا تكون إلا عبر تأمين وفرض منطقة حظر طيران ومنطقة امنة بإشراف ورعاية دولية في إقليم غربي كردستان.

وأخيراً نريد تنويه الأمم المتحدة على أن منع الإبادة الجماعية بحق الشعب الكردي لا يعني الاستجابة بعد وقوع الجريمة بالفعل فإن كانت الإبادة الجماعية مازالت ترتكب على مرأى وسمع المجتمع الدولي عندها يكون المجتمع الدولي قد فشل في الوفاء بالتزاماته ومسؤولياته المتعلقة بمنع تلك الفظائع لأن المسؤولية عن منع الإبادة الجماعية تقع على عاتق جميع العناصر الفاعلة بما فيها المنظمات الإقليمية والدولية والمجتمع المدني وذلك قبل وقوع جريمة الإبادة الجماعية.